

The Clerk at the Table informed the Senate that the Honourable the Speaker was unavoidably absent, whereupon the Honourable Senator Asselin, P.C., Speaker *pro tempore*, took the Chair, pursuant to Rule 10.

#### PRAYERS.

The Honourable Senator Phillips tabled the following:—

Summary of the Corporate Plan for 1987-91 of the Canadian National (West Indies) Steamships Ltd., pursuant to section 132(4) of the *Financial Administration Act*, Chapter 31, Statutes of Canada, 1984.—Sessional Paper No. 332-337.

The Honourable Senator van Roggen, Chairman of the Standing Senate Committee on Foreign Affairs, tabled the Fifth Report of the said Committee, entitled: "Canada, the International Financial Institutions and the Debt Problem of Developing Countries."—Sessional Paper No. 332-338.

With leave,  
The Senate proceeded to the consideration of the Report.

After debate,  
The Honourable Senator van Roggen moved, seconded by the Honourable Senator Murray, P.C., that further debate on the consideration of the Report be adjourned until the next sitting of the Senate.

The question being put on the motion, it was—  
Resolved in the affirmative.

The Honourable Senator Lafond, Chairman of the Special Committee of the Senate on National Defence, presented its First Report, as follows:—

WEDNESDAY, May 13, 1987

The Special Committee of the Senate on National Defence has the honour to present its

#### FIRST REPORT

Your Committee, which was authorized by the Senate on April 7, 1987, to hear evidence on and to consider the following matter relating to National Defence, namely, Canada's land forces, including Mobile Command, and such other matters as may from time to time be referred to it by the Senate, respectfully requests that it be empowered (i) to engage the services of such counsel and technical, clerical and other personnel as may be necessary for the purpose of such study; and (ii) to adjourn from place to place within and outside Canada for the purpose of such study.

Your Committee notes that on March 26, 1987, the Senate agreed to the report of the Standing Committee on Internal Economy, Budgets and Administration recommending that it be authorized to release no more than 3/12th of those approved

Le Greffier au bureau informe le Sénat que l'honorable Président est absent pour raison majeure. En conformité de l'article 10 du Règlement, l'honorable sénateur Asselin, C.P., Président *pro tempore*, occupe le fauteuil.

#### PRIÈRE.

L'honorable sénateur Phillips dépose sur le bureau ce qui suit:

Résumé du plan d'entreprise de la Compagnie Canadian National (West Indies) Steamships Ltd., pour 1987-1991, conformément à l'article 132(4) de la *Loi sur l'administration financière*, chapitre 31, Statuts du Canada, 1984.—Document parlementaire n° 332-337.

L'honorable sénateur van Roggen, président du Comité sénatorial permanent des affaires étrangères, dépose le cinquième rapport de ce Comité, intitulé: «Le Canada, les institutions financières internationales et le problème de l'endettement du Tiers monde».—Document parlementaire n° 332-338.

Avec permission,  
Le Sénat aborde l'étude du rapport.

Après débat,  
L'honorable sénateur van Roggen propose, appuyé par l'honorable sénateur Murray, C.P., que la suite du débat sur l'étude du rapport soit renvoyée à la prochaine séance du Sénat.

La motion, mise aux voix, est adoptée.

L'honorable sénateur Lafond, président du Comité spécial du Sénat sur la défense nationale, présente le premier rapport de ce Comité, dont voici le texte:

Le MERCREDI 13 mai 1987

Le Comité spécial du Sénat sur la défense nationale a l'honneur de présenter son

#### PREMIER RAPPORT

Votre Comité, qui a été autorisé par le Sénat le 7 avril 1987 à entendre et examiner des témoignages formulés relativement à la question suivante portant sur la défense nationale, notamment les forces terrestres du Canada y compris le commandement de la force mobile ainsi qu'à d'autres questions que le Sénat peut lui déférer de temps à autre, demande respectueusement que le Comité soit autorisé (i) à retenir les services d'avocats, de conseillers techniques et de tout autre personnel jugé nécessaire aux fins de son enquête, et (ii) à se transporter d'un endroit à l'autre au Canada et à l'étranger aux fins de son enquête.

Votre Comité constate que le 26 mars 1987, le Sénat a adopté le rapport du Comité permanent de la régie intérieure, des budgets et de l'administration recommandant qu'il libère d'ici la fin de juin 1987 qu'un maximum de 3/12 des fonds